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Kedvezmények és mentességek továbbra is lesznek

Változik az ingatlanadó
Négyévi előtakarékosság szükséges

Új bérlakások Székesfehérvárott
A kormány által már elfogadott 
és október végén a Parlament 
elé kerülő adótörvények módo
sításit tartalmazó csomagban a 
helyi adózásról szóló jogsza
bályok részleges változtatása is 
szerepel. A január 1 -jével vár
hatóan érvénybe lépő módosítás 
légyege, hogy az önkormány
zatok által kivethető építmény- 
és telekadó meghatározása a je
lenleg érvényes, forgalmi érték 
szerinti adó megállapítása he

lyett számított értékűre alakulna 
át, de emellett továbbra, is lehe
tőség lenne a csak az alapterület 
nagyságát figyelembe vevő ön- 
kormányzati adókivetésre.

A forgalmi alapú helyi 
adóztatási rendszer nem váltotta 
be a hozzá fűzött reményeket, 
az ország 3200 településéből je
lenleg mindössze kettőben al
kalmazzák -  mondta lapunknak 
K ó n y a  László. A Pénzügymi
nisztérium főosztályvezető-he
lyettesének véleménye szerint a 
számított értékű adókivetés ki
dolgozásával a településeken  
komplex módon ki lehet majd 
számítani az ingatlanok közötti 
különbségeket, ami végered
ményben az igazságosabb adó
teher viselését teszi lehetővé.

Az egyes ingatlanok érték
alap-meghatározásának össze
tettségét jól példázza, hogy azt 
minden megyére, azokon belül 
megyénként három-három tele
püléskategóriára, nyolc ingat
lanfajtára külön forgalmi érték
határokat írnak elő. A törvény- 
tervezetben mellékletként sze
replő, csak ezen kategóriák táb-

Lassan nyolc év húzódik egy 
magánklinika és a kórházat öve
ző lakópark építése Budakeszin. 
A tervezett építkezés azért akadt 
meg, mert az önkormányzat ed
dig nem nyilvánította belterületi 
földdé azt a területet, amelyen a 
kivitelezés elkezdődhetett volna. 
Számos hasonló esettel lehet ta
lálkozni a Budapest környéki te
lepüléseken, ahol a külterületi 
ingatlanoknak is igen jó áruk 
van. Persze akkor ér igazán so
kat az agglomerációs települése
ken a föld, ha belterületbe von
ják, hiszen így parcellázhatóvá, 
beépíthetővé válik.

A Medipark nevű cég eddig 
hiába ajánlott a budakeszi önkor
mányzatának anyagi támogatást, 
a testület egyik fele nemet mon
dott a kórház és a lakópark építé
sére szánt ingatlan belterületbe 
vonására. így az Országos Orvo
si Rehabilitációs Intézet mellett 
található a Medipark tulajdoná
ban lévő terület még ma is be
építetlen. A tervezett projekt sze
rint a cég több száz millió forin
tot költené húsz zöldövezeti’ la-

lázatai több oldalt foglalnak el. 
Kónya László elmondta, hogy 
az így meghatározott forgalmi 
értékhatárok között az adott te
lepülés önkormányzata saját ha
táskörében, rendeletben hatá
rozza meg -  ingatlanfajtánként 
-  a helyi értékviszonyoknak 
megfelelő, négyzetméterre vetí
tett átlagértékeket. Ezt követően 
a törvényi és a helyi rendeleti 
szabályozás alapján a települé
sek jegyzői számítják ki az in

gatlanok adózási értékét. Ehhez 
előbb az ingatlan alapértékét 
kell kiszámítani, amely a hasz
nos alapterületnek és az adott 
ingatlanfajtára vonatkozó tele
pülési átlagértéknek a szorzata. 
Az alapérték finomításához az 
úgynevezett korrekciós tényező
ket keíl majd segítségül hívni
uk. Az alapértéket például a 
többlakásos házak esetében hét 
korrekciós tényezővel (az ingat
lan kora, falazata, komfortfoko
zata, tájolása, felújítottsága, 
megközelíthetősége, lakószobá
inak száma) kellene megszoroz
ni ahhoz, hogy az ingatlanadó 
alapjául szolgáló értéket m eg
kaphassák. Ha például egy ház 
kőből épült, a korrekciós ténye
zője : 1, vagyis az alapértéke 
ebben az esetben nem változik. 
Panelből épített ház esetében vi
szont a tényező csak 0,85. A 
komfortossági fok az összkom
fort 1,05-ös korrekciós tényező
jétől a komfort nélküli 0,8-ig  
terjed. Az alapértéket az összes 
szóba jöhető tényezővel össze
szorozva végül megadható egy 
rendkívül differenciált, sokfajta

kás építésére. A klinikák mellett 
felhúzott épületeknek az értéke
sítéséből részben fedezhetnék a 
daganatos betegek kezelésére 
létrehozandó kilinikát, amelynek 
ára az előzetes számítások sze
rint mintegy kétmilliárd forinra 
rúgna. A kórházépítést 40-45  
százalékban saját forrásból fe
dezné a cég. A tervek készen áll
nak, a cég rendelkezik az összes 
szakhatósági engedéllyel, ám az 
önkormányzat korábban nem tá
mogatta az elképzelést.

A képviselő-testület az idén 
szeptember végén elfogadta a 
cég „szakmai és beruházási ter
vét”. Korábban az okozott gon
dot, hogy néhány képviselő az 
elmúlt ciklusban nem akarta 
megérteni: a beruházónak enge
délye van a területen található 
erdő gyérítésére. Hiába ígérte 
meg a befektető, hogy a saját te
rületén kivágott fák helyett azo
nos méretű zöldfelületet telepít 
Budakeszi polgárainak, a testület 
egyik része ellenállt. Néhány he
te azonban az önkormányzat újra 
fejlesztési területté nyilvánította

adatot ötvöző számított érték. 
Az önkormányzatok által kivet
hető maximum a számított érték 
két százalékát nem haladhatja 
meg -  mondta Kónya László, 
majd hozzátette: -  Ez az érték 
csak az adóztatást szolgálja 
majd, és nem lesz azonos az in
gatlan forgalmi értékével.

Szerinte valószínűsíthető, 
hogy mivel a csupán az ingatlan 
alapterületét figyelem be vevő 
adóztatásban törvényileg csak a

felső határ meghatározott 
(négyzetméterenként 900 fo
rint), lesznek olyan települések, 
ahol rövid időn belül kezdemé
nyezni fogják a kisebb terhet je
lentő új adóztatási forma beve
zetését.

A kormányzati elképzelés 
szerint a közteherviselés elvét 
szem előtt tartó törvénymódosí
tás bevezetése és alkalmazása 
nem lesz kötelező, a szabályo
zás az önkormányzatoknak csak 
lehetőséget ad arra, hogy a helyi 
adóterheket igazságosabban 
osszák meg. Kónya László sze
rint a rendszer bevezetésétől ön
magában az adóterhek nem fog
nak növekedni, sőt, a törvény 
továbbra is lehetőséget nyújt a 
kedvezmények vagy mentessé
gek alkalmazására is.

A minisztérium szakembe
rének véleménye az, hogy az új 
forma széles körű gyakorlati al
kalmazására legalább az ezred
fordulóig várni kell. A főosz
tályvezető-helyettes szerint 
lehetséges, hogy a számított ér
tékű adózást a helyi adózók fog
ják kezdeményezni, (sz. m. i.)

az ingatlant, amelyet egykoron 
az állam értékesített a mostani 
tulajdonosoknak. A budakeszi 
testület arról is döntött, hogy ma
ximum tíz százalékos beépíthe
tőséget engedélyez a 8,2 hektá
ros területen. A döntés értelmé
ben a cégnek többek között biz
tosítékot kell adnia arra, hogy 
nem éri a települést környezetvé
delmi károsodás, és valóban 
megépül az egészségügyi beru
házás. A beruházó kft.-t képvise
lő M u s i t z  László szerint azonban 
már így is kellő garancia van ar
ra, hogy valóban komolyan gon
dolják az építkezést. Az önkor
mányzat számára 35 millió fo
rintos anyagi támogatást is nyúj
tanának, amely még a gazdagabb 
települések sorába tartozó Buda
keszinek sem jönne rosszul. 
Végső döntés híján a cég most 
várhat az újabb képviselő-testü
let megalakulására, hiszen a kft. 
csak akkor kap építési engedélyt, 
ha elkészül ennek a területnek a 
részletes rendezési terve, majd a 
testület végső döntést hoz arról, 
hogy mi építhető itt. (f.-r. I.)

A Palotaváros lakásépítési prog
ram keretében a közelmúltban 
szociális bérlakásokat adtak át 
Székesfehérvárott. Az elkészült 
52 lakás csak az első lépés a vá
ros lakásgondjainak megoldásá
ra. Az új lakók a múlt héten ve
hették birtokba ideiglenes ottho
naikat azzal a feltétellel, hogy 
négyéves előtakarékosság után 
saját erőből fogják megoldani 
lakásvásárlásukat.

Székesfehérvárott 1990 előtt 
jelentős számban épültek olyan 
állami bérlakások, amelyekhez 
eleinte ingyenesen, később la
kás-használatbavételi díj megfi
zetése mellett juthattak a polgá
rok. Az egész országra jellem 
zően, a lakbéreket olyan alacso
nyan állapították meg, hogy a 
lakóépületek üzemeltetéséhez, 
fenntartásához nem tudtak fede
zetet nyújtani: a hiányt az állam 
központi forrásokból fedezte. A 
rendszerváltás után az állam a 
terheket egyre inkább a bérlőkre 
hárította a támogatások fokoza
tos megszüntetésével. Ezzel 
egyidőben a lakásállomány az 
önkormányzatok tulajdonába 
került, ám feladataik ellátásához 
a pénzügyi feltételeket nem biz
tosították, a felújításokkal, fej
lesztéssel kapcsolatos minden 
teher az önkormányzatokra há
rult. A bérlők igen nagy része 
viszont meg szerette volna vásá-

Adatbank magyarul is 
K ü l f ö l d i  k ö z v e t í tő k  

a  f ő v á r o s b a n
Első alkalommal tartotta az Eu
rópai Unió határain kívül, Bu
dapesten vezetőségi értekezletét 
az Európai Ingatlanközvetítők 
Szövetsége (CEI) a hét végén. 
Ez az esemény lehetővé tette, 
hogy az ingatlanközvetítés terén 
is kapcsolat jöjjön létre az unió 
és a csatlakozni kívánó orszá
gok között. A CEI-nek tizenkét 
országban mintegy huszonhá
romezer tagja van. A Közép-eu
rópai Ingatlanközvetítő Szövet
ségből (CEREAN) Magyaror
szág és Bulgária teljes jogú tag
ja a CEI-nek. A mostani ülésen 
Szlovákia, jövő februárban Len
gyelország vesz részt megfigye
lői státussal a szervezet tevé
kenységében.

Lorenzo C a m i l l o ,  a CEI el
nöke elmondta: a megjelent 
szakemberek több ezer ingatlan- 
közvetítőt képviselnek, akik 
sokmillió ügyféllel állnak kap
csolatban. A hazánkról most ki
alakított kedvező véleményük  
nagy számú befektetőt és turis
tát vonzhat Magyarországra a 
jövőben. A Magyar Ingatlanszö
vetség egy éve elsőként lett tel
jes jogú tagja a szervezetnek 
Közép-Európából. Azóta ingat
lanközvetítőink hozzá tudnak 
férni az európai ingatlanadat
bankhoz, amely tíz nyelven, 
köztük immár magyarul is, ren
delkezésre áll. Az adatbank ha
zai ingatlanokat is tartalmaz, ez 
remélhetőleg hozzájárul az in
gatlanpiac felpezsdüléséhez.

A budapesti ülésen arról is 
döntöttek, hogy a CEI jövő ok
tóberben Stuttgartban tart kong
resszust. Ehhez kapcsolódva 
szakmai kiállítást is szerveznek. 
A brüsszeli bizottság anyagi tá
mogatásával öt országra kiterje
dő (Nagy-Britannia, Írország, 
Hollandia, Spanyolország, O- 
laszország) felmérést készítenek 
a pénzügyi szolgáltatásokról, az 
ingatlanadóról, az ingatlanügyi 
szabályozásról. A felmérés 
eredménye kézikönyvben és 
CD-n lesz hozzáférhető. Ma
gyarországon az ingatlanok ma
ximum tíz százaléka cserél gaz
dát közvetítőkön keresztül, 
Nagy-Britanniában és Hollandi
ában ez az arány 85-95 száza
lék. Ez is indokolttá teszi a ma
gas szakmai felkészültséget, 
melynek továbbfejlesztésére 
egy éven belül nemzetközi kép
zési programot indítanak, (p. á.)
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Megye Építményadó Telekadó Magánszemélyek Idegenforgalmi adó Összesen
kommunális adója építmény után

Baranya 174 21 104 3 302
Bács-Kiskun 359 7 142 24 532
Békés 227 6 150 3 386
Borsod-Abaúj-Zemplén 368 13 54 15 450
Csongrád 42 22 95 1 160
Fejér 110 22 51 49 232
Győr-Moson-Sopron 305 13 51 1 370
Hajdú-Bihar 273 16 87 12 388
Heves 108 22 120 8 258
Jász-Nagykun-Szolnok 227 15 58 4 304
Komárom-Esztergom 232 26 32 5 295
Nógrád 229 3 38 1 271
Pest 968 305 218 48 1539
Somogy 434 99 189 240 962
Szabolcs-Szatmár-Bereg 168 18 98 1 285
Tolna 226 2 71 2 301
Vas 81 3 47 3 134
Veszprém 614 25 73 123 835
Zala 261 6 65 3 335
Főváros 5714 1083 263 0 7060
Összesen 11120 1727 2006 546 15399

F o r r á s :  P é n zü g y m in is z té r iu m

Még nem döntött a budakeszi önkormányzat

M agánklinika építését tervezik

rolni az általa használt lakást. 
Székesfehérvárott erre több 
ütemben került sor: először a tíz 
évnél idősebb panellakásokat 
adták el, majd a belvárosi lakás- 
állomány, a tíz évnél nem ré
gebben épült panellakások, a 
műemléki lakásállomány érté
kesítése előtt nyílt meg a lehető
ség. Míg 1990-ben még 12600 
volt az önkormányzat tulajdoná
ban, mára ez a szám 1460-ra 
apadt, ebből mintegy 900 lakás 
olyan épületekben található, 
amelyek elidegenítését hosz- 
szabb távon sem tervezik.

Az önkormányzat évek óta 
nem emelte a lakbéreket, és 
ezen túlmenően anyagilag is tá
mogatja a lakóházak felújítását. 
A városban 1992-től sem álla
mi, sem önkormányzati lakásbe
ruházás nem volt, a lakásra vá
rók száma ezzel szemben foko
zatosan nőtt, számuk mára elér
te a hétszázat. E helyzet tette 
szükségessé, hogy az önkor
mányzat szociális bérlakások 
építésébe kezdjen. A közgyűlés 
1997-ben hozott döntése alapján 
megkezdődött a Palotaváros la
kásépítési program, amelynek 
anyagi hátterét a városi költség- 
vetés lakásalapjában lévő, ko
rábbi lakáseladásból származó 
bevételek biztosítják. A Palota
város III. ütemére kijelölt terü
leten 1998-ban 52 másfél, illet-
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Budapest III., Bécsi út 256. 
í í  Szerviz: 387-6443

t i  Szalon: 388-6996

Ne döntsön nélkülünk!

ve kétszobás lakást adtak át ez 
év októberében, és további 52 
lakás alapozása is elkészült. A 
épületek átadását jövő év máju
sára tervezik.

Az önkormányzat három év 
alatt 200 lakás megépítését ter
vezi. A lakásokat négy évre ad
ják bérbe. Valamennyi bérlőnek 
lakás-előtakarékossági szerző
dést kell kötnie havi tíz-tizenöt- 
ezer forint értékben, ami biztos 
anyagi alapot teremt számukra, 
hogy a bérleti idő lejárta után ön
erőből oldják meg lakásvásárlá
sukat. Az önkormányzat a lak
bért havonta négyzetméterenként 
36 forintban állapította meg. Va
lamennyi lakás összkomfortos. 
A most beköltöző 52 családot a 
lakás-, helyiség- és telekgazdál
kodási bizottság jelölte ki mint
egy hétszáz jelentkezőből. G á s 
p á r  László városfejlesztési igaz
gató elmondta: a kiválasztásnál 
elsősorban szociális szemponto
kat vettek figyelembe. Olyan fia
talok, gyermekes családok jutot
tak lakáshoz, akiknél az egy főre 
jutó jövedelem az átlagnál ala
csonyabb, és albérletben laknak. 
A jelentkezőknek Székesfehér
várott kell lakniuk, és a városban 
állandó munkahellyel kell ren
delkezniük. (paizs)

Az oldalt szerkeszti:
Halász Csilla

/ f i i ,  kér. Testvérhegyi Lakónegyedben> 
eladó:

• 530 m’ telekrész, sorházi beépítéssel, «
építési engedéllyel 210 m’ területi
3 szintes lakás megépítésére.
Irányár 8.360.000, Ft

• 2 szintes ikerház fele, 150 m' területtel,
520 m‘ szeparált telekrésszel 
Kulcsrakész átadás október végén.
Irányár 35 millió F i

• 1760 m' összközmnves saroktelek ; 
05K övezetben.
Irányár. 27.280.000,- Ft

T e l e l i v á s á r  T e l i é i b e n !

A  főváros határától 10 kilométerre, erdők ölelésében fekszik 
a Zsámbéki-medence egyik legszebb települése, Telki.

Festői környezete, iparmentes övezete, tiszta levegője teszi rendkívül 
vonzóvá. A település központi helyén kialakított 

370-500 n.-öl alapterületű telkek 16 500 Ft/n.-öl áron
‘ vásárolhatók meg. Az összközmííves telkeken földszint+tetőtér-beépítéses 

házak építhetők. Győződjön meg Ön is Telki varázsáról!

Részletesebb tájékoztatásért hívja a telki önkormányzatot 
a 06-26/372-011-es, illetve a 06-26/372-037-es telefonszámon.
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